



كلية الحقوق
جامعة الموصل

إلتزام فروع المصارف الأجنبية

في تحقيق التنمية المستدامة

دراسة في القانون التجاري الدولي مع إشارة خاصة إلى العراق

محمد فوزي زيدان الجبوري

دكتورة فلسفة في القانون الخاص

باشراف

الدكتور مهند ابراهيم فندي الجبوري

أستاذ القانون التجاري المساعد

المستخلص

يعد القطاع المصرفي من أهم القطاعات الاقتصادية نظراً للدور الحيوي والفعال الذي يؤديه هذا القطاع في تحقيق التنمية المستدامة وتوجيه الاقتصاد الوطني نحو المشروعات الاستثمارية ، اذ تعد قوة الاقتصاد من قوة النظام المصرفي فيه .

وتأتي اهمية المصارف الاجنبية في العراق كونها تمثل اضافة نوعية الى قطاع المصارف المحلية في تحقيق اهدافها وتطوير وتحسين الاقتصاد الوطني خاصةً وان وظائف المصارف تعددت وتنوعت نتيجة التطورات التي شهدها القطاع المصرفي في السنوات الاخيرة مثل اتساع حجم المصارف والتوجه العالمي نحو تحرير تجارة الخدمات المصرفية وتقديم التكنولوجيا المصرفية .

يحاول الباحث في هذه الاطروحة دراسة أهم الآثار الايجابية التي يحدثها وجود المصارف الاجنبية في القطاع المصرفي العراقي وانعاسه في احداث تنمية اقتصادية .

وذلك من خلال دراسة دورها في زيادة حجم وفرص الوصول للائتمان المصرفي وخفض كلفته من خلال خفض اسعار الفائدة وهوامشها وتشجيع المدخرات المحلية عبر خلق منافسة بين المصارف الاجنبية والمحلية فضلاً عن استخدامها للتكنولوجيا والصيرفة الحديثة في زيادة تنوع وجودة الخدمات المصرفية في العراق.

وقد توصلت الدراسة الى ان المصارف الاجنبية لم تمارس الدور المتوقع منها في زيادة حجم الائتمان أو خفض كلفته كما لا توجد لها مساهمة في تطوير الخدمات المصرفية في العراق. ولم تلتزم في المساهمة في تحقيق التنمية المستدامة.

وقد عززنا الدراسة ببيانات وجداول احصائية من أجل كشف حالات الضعف والقصور فضلاً عن حالات المساهمة الفاعلة والناجعة في دعم الاقتصاد والتنمية وفق مضلات تشريعية ومراحل زمنية.

Abstract

The banking sector is one of the most important economic sectors due to the vital and effective role that this sector plays in developing the economy and directing the national economy towards investment projects, as the strength of the economy is the strength of the banking system in it.

The importance of foreign banks in Iraq comes as they represent a qualitative addition to the local banking sector in achieving its goals and developing and improving the national economy, especially since the functions of banks have multiplied and diversified as a result of the developments that the banking sector has witnessed in recent years, such as the expansion of the size of banks and the global trend towards liberalizing the banking services trade and the advancement of banking technology.

In this thesis, the researcher tries to study the most important positive effects caused by the presence of foreign banks in the Iraqi banking sector and its drowsiness in bringing about economic development.

And that is through studying its role in increasing the volume and access to bank credit and reducing its cost by reducing interest rates and margins and encouraging local savings by creating competition between foreign and local banks in addition to its use of technology and modern banking to increase the diversity and quality of banking services in Iraq.

The study concluded that foreign banks did not play the role expected of them in increasing the volume of credit or reducing its cost, and they had no contribution to the development of banking services in Iraq

University of Al Mosul

College of law



The commitment of foreign bank branches to achieve sustainable development

Study in international trade law with special reference to Iraq

Mohammad Fawzy Zidan Al-Jubouri

Doctor of Philosophy in Private Law

Supervised by

Dr. Muhannad Ibrahim Fandy Al-Jubouri

Associate Professor of Commercial Law

2022 A.M

1443 A.H